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 بوتصادينومطصا  السصتاريلم   NBRالنصيييمطاطيصة مختلةصة مصلم المطصا   خلائص تم في هذا البحث دراسة تحضصير 
SBR   مصا،  برصبر  )المختلةصة وذلك لاستخدامها في تصنيع أغشية المضخات الغشائية المسصتمملة في خصا السصوائ

 للخلائص والكيميائيصة  الةيزوميكانيكيصةوتصم دراسصة الخصوا  ( إلصا....غرا، مستخدم في صناعة الصناديق الكرتونية 
 .المطاطية الثلاث

عصلى  بوتصادينو مطصا  السصتاريلم  النييص ملم المطا  تحوي على نسصب مختلةصة مصلم مطصا   خلائ تم تحضير ثلاث  
في المصذيبات  والانتباجيصة القسصاو جهاز درفلة المطا   ثم إجرا، اختبار مقاومة الشصد و الاسصتطالة وتحديصد قصيم 

 .المختلةة

هصو   NBRالنصيييالمطا  التي تحوي نسصبة أكصبر مصلم المطصا   خلائ أظهرت النتائج أن عمر الأغشية المصنمة ملم 
 .SBR بوتادينالمطا  التي تحوي نسبة أكبر ملم مطا  الستاريلم  خلائ أكبر ملم تلك المصنمة ملم 

  كما لوبرظ انخةاض نسصب الاسصتطالة NBR النيييكما أظهرت النتائج ازدياد مقاومة الشد مع زياد  نسبة المطا  
فقصد ازدادت بشصك  طصردي  القسصاو   أمصا بالنسصبة لقصيم  NBRالنيييعند القطع تدريجياً مع زياد  نسبة المطا  

 .الخلائ في  NBR النيييمع زياد  نسبة المطا  

كانص  أكصبر مقارنصة بكص  مصلم الزيص  الممصد   الهيصدروليكالمينصات في زيص   انتباجيصةكما أظهرت نتائج الدراسة أن  
 .ولكنها كان  أق  مقارنة بالبنزيلم والةيولوالحبر المائي الأسود 

 . NBRالنيييالتي تحتوي على نسبة أكبر ملم المطا   الخلائ أما بالنسبة للكثافة فكان  أعلى في تلك 
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In this research, the preparation of different rubber mixtures of Acrylonitrile Butadiene (NBR) and Styrene 
Butadiene (SBR) mixtures were studied for using in manufacturing membranes of diaphragm pumps which used in 
pumping different liquids )water, ink, glue used in the manufacture of cardboard boxes…etc( and the physic-
mechanical and chemical properties of the three rubber mixtures were studied. 

Three rubber mixtures containing different ratio of  Acrylonitrile Butadiene and Styrene Butadiene rubber were 
prepared on the rubber rolling machine, then the tensile strength and elongation tests were performed and the 
hardness and swelling values were determined in different solvents. 

The results showed that the life of the membranes manufactured from rubber blends which containing a higher 
percentage of  Acrylonitrile Butadiene (NBR) is longer than those manufactured from blends which containing a 
higher percentage of  Styrene Butadiene (SBR). 

The results showed an increase in tensile strength with increasing the ratio of Acrylonitrile-Butadiene (NBR), and 
noted the low percentage of elongation at break gradually with increasing the proportion of  Acrylonitrile 
Butadiene (NBR), as for the hardness values it has increased in extrusive with increase the percentage of  
Acrylonitrile Butadiene (NBR). 

The results of the study also showed that the samples swelling in hydraulic oil was greater compared to each 
mineral oil, black ink and fuel but it was lower compared to gasoline. 

As for the density, it was higher in those mixtures that contained a higher percentage of Acrylonitrile Butadiene 
(NBR). 


